

DOI: 10.18572/1812-3783-2020-5-51-55

## ПРОБЛЕМЫ КВАЛИФИКАЦИИ РАЗВРАТНЫХ ДЕЙСТВИЙ, СОВЕРШЕННЫХ В ОТНОШЕНИИ ЛИЦ, НЕ ДОСТИГШИХ ДВЕНАДЦАТИЛЕТНЕГО ВОЗРАСТА

**Тыдыкова Надежда Владимировна,**  
доцент кафедры уголовного права и криминологии  
Алтайского государственного университета (АлтГУ),  
кандидат юридических наук, доцент  
*academnauka@rambler.ru*

Автор критикует позицию о необходимости квалификации развратных действий, совершенных в отношении лиц, не достигших 12 лет, по п. «б» ч. 2 ст. 132 УК РФ. Доказывается, что такой подход не только не усиливает защиту лиц, не достигших 12 лет, но и становится фактором совершения в отношении них более опасных деяний. Предлагается отказ от примечания к ст. 131 УК РФ и введение в ст. 135 УК РФ части, где была бы предусмотрена уголовная ответственность за развратные действия, совершенные в отношении лица, не достигшего 12 лет. Обосновывается необходимость более строгой санкции, чем за аналогичные действия в отношении лиц, не достигших 14 лет, но менее строгой, чем за насильственные действия сексуального характера в отношении лиц, не достигших 14 лет. До таких изменений в УК РФ автор предлагает учитывать некоторые аспекты, чтобы избежать некорректных решений при квалификации.

**Ключевые слова:** развратные действия, действия сексуального характера, беспомощное состояние, малолетний потерпевший.

## ISSUES OF THE QUALIFICATION OF SEXUAL ABUSE CARRIED OUT IN RESPECT OF PERSONS UNDER THE AGE OF TWELVE

**Tydykova Nadezhda V.**  
Associate Professor of the Department of Criminal Law and Criminology of the Altai State University (ASU)  
PhD (Law), Associate Professor

The author criticizes the position on the need to qualify debauchery actions committed in relation to persons under 12 years, under paragraph «b» of Part 2 of Art. 132 of the Criminal Code. It is proved that such an approach not only does not enhance the protection of persons under the age of 12, but also becomes a factor in the commission of more dangerous acts against them. It is proposed to abandon the notes to art. 131 of the Criminal Code of the Russian Federation and the introduction to Art. 135 of the Criminal Code of the Russian Federation of the part where criminal liability would be provided for the depraved acts committed against a person under 12 years of age. It justifies the need for a stricter sanction than for similar actions in respect of persons under the age of 14, but less severe than for sexual assault of a sexual nature in relation to persons under the age of 14. Before such changes in the Criminal Code of the Russian Federation, the author suggests that several aspects be taken into account in order to avoid incorrect decisions in qualifying.

**Keywords:** debauchery, sexual acts, helpless state, juvenile victim.